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RESOURCE BASES OF THE PROVISION 
OF THE PROFESSIONAL HEALTH OF THE STUDENTS

Abstract. The article presents the results of research on the problem of health, saving the students of the 
pedagogical universities. Structural components of the professional health of the teacher were identified: cognitive, 
motivational-behavioral, emotional-volitional, and value-semantic. The value-semantic component is defined as the 
main one. A preventive program “Socio-psychological service “LIFE” has been developed, aimed at ensuring the 
professional health of the students at the stage of professional training for the teaching activities. The program is 
based on the resource approach, since health-saving activities require the subjects of the educational process to 
provide the resources. Resources for preserving professional health are considered as a set of the personal 
characteristics (internal and external), when interacting with the factors of personal burnout, can change their 
polarity, which affects the effectiveness of a person’s professional activity and behavior in general. The following 
resources were defined: internal, which ensures the life of the subject, his motivation, life choices, the direction of 
individual activity, the solution of emerging problems; external, the resource of the immediate environment: peers, 
teachers, reference links, university. The content of the service’s activities is revealed through its directions and 
forms of work, directly related to the structural components of the students. professional health and the activation of 
allocated resources. The analysis found the systematic inclusion of the students in various types of health-saving 
activities (trainings, panel discussions, sports clubs, focus groups, etc.), contributes to the activation of their internal 
and external resources, quite necessary for the prevention of the professional deformities and the preservation of 
professional health.

Key words: student youth, health, resources, quality of life, younger generation, standard of living, educational 
process, reference links, motivation level, training profile.

Introduction. The problem of health care o f the students o f the pedagogical institutions is one of 
their main problems in the national pedagogy and psychology o f higher education. The health o f the 
students is considered by the scientists as an integrative indicator that assesses the effectiveness o f the 
educational process in the modern university. Within the framework o f this problem, on the one hand, the 
students demonstrate the negative dynamics o f the development o f all levels o f health (physical, 
psychological, social), and on the other hand, they act as the social group that consciously treats their 
health, strives to preserve it, and distribute it among the younger generation, since this value determines 
the level and quality o f life o f young people.

Discussions. In psychological and pedagogical literature (T.V. Formanyuk, V.V. Boiko, V.E. Orel, 
К. Маslach, etc.) a large amount o f the materials has been accumulated on various aspects o f the study of 
professional deformations o f the personality: burnout, professional crises, stress, etc. The problem of 
studying of the professional health was researched by the scholars, such as V.A. Ponomarenko, 
V.A. Piskunov, A.N. Razumov. This is due to the fact that the support o f the professional activities 
(scientific, practical, psychological and pedagogical) has changed the direction o f the expert examination 
o f the professional health to its formation and preservation. In this regard, the search and improvement of 
the scientific approaches have proved the effectiveness in shaping the health o f the students, require their 
continuation and involve work in two directions: determining the essence o f personal resources o f the
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students and their appropriate use in the prevention o f professional deformities; improving the educational 
process at the university, aimed at training teachers with the high level o f the professional health. Let’s 
consider various approaches to the definition o f “professional health”, presented in the scientific works of 
the modern researchers (table). Each o f the authors identifies its own aspects of the professional health and 
considers them as the key.

Definition of the “professional health” in the scientific works of the modern researchers

Author Definition

VA. Ponomarenko
ability of a person to activate regulatory and compensatory mechanisms within the framework of their 
professional activity, which contribute to improve the level of performance and the formation of 
professionally important qualities of the specialist.

А ^. МакМот
set of cognitive, motivational, behavioral, and emotional components of a specialist’s health that meet 
all the requirements for the health of the subject of professional activity as a whole, and thus ensure its 
high efficiency.

А.А. Pecherkina
ability of the body to activate various mechanisms (motivational, cognitive, emotional, regulatory, 
reflexive) that ensure human performance, the formation of personal qualities at different stages of the 
professional development.

О.А. Аnisimova state of the body that ensures the constructive development of the teacher’s personality in the process 
of his professional growth, increasing the efficiency and level of competence.

T.G. Glukhova unity of physical, mental, spiritual and moral health, the high level of development of which 
contributes to the effective activity and professional performance of the teacher’s personality.

L.M. Mitina, 
G.V. Mitin

integrative characteristics, including the ability of a person to regulate their emotional health; 
awareness of life values; the ability to effectively interact in professional activities, as well as the level 
of spiritual and moral education.

The authors’ lack of a single point o f view, a common scientific concept that reveals the idea o f the 
essence, forms, methods, and criteria for assessing the level o f professional health formation o f the 
students, allows us to consider this research area relevant, and continue working on its study. Based on the 
theoretical analysis o f the literature, as well as taking into account the specifics o f pedagogical activity 
(neuropsychiatric tension, increased responsibility, altruism, conflicts, etc.), we identify the following 
components as the main structural components o f professional health o f the teacher:

1) Cognitive component o f professional health. This component o f professional health includes two 
aspects: the features o f the cognitive mental processes (professional memory, critical thinking, quick 
decision making, flexibility, etc.).

2) Motivational and behavioral component o f professional health.
3) Emotional and volitional component o f the professional health.
4) Value-semantic component o f the professional health.
Based on the components o f the professional health, presented by us, we consider its necessary to 

accompany students in the process o f studying at the university in the movement from:
1) reducing the level o f motivation caused by the dominance o f external negative motives over 

internal positive ones in educational and professional activities, to the correct choice o f the applicant’s 
specialty and university, to the development of the creative potential o f the individual in all spheres o f life 
(work, family, hobbies, etc.);

2) lack o f competence in the field o f health care to the knowledge o f a person about the features of 
professional health, understanding its essence, structure, role in the professional activity;

3) inertia and inaction to behavioral activity aimed at compliance with the rules o f a healthy lifestyle, 
the use o f health-saving technologies in their professional activities;

4) emotional exhaustion to the ability to manage your emotions and understand the emotional States 
o f another person;

5) closeness and secrecy to the ability to establish and maintain contact with other subjects o f the 
educational process.
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Psychological and pedagogical support o f the students in these areas is carried out at the university as 
the part o f the program for the prevention o f the professional deformations o f subjects o f the educational 
process. Prevention, in turn, is understood as a purposeful, consistent, preventive impact on students in 
order to preserve their professional health.

Theoretical approaches to the definition o f “resources” can be divided into three groups: 
human potential (Formanyuk T.V. [1], Boyko V.V. [2], Orel V.E. [3]); methods o f self-regulation that 
help overcome stress (Maslach K. [4], V Razumov A.N., Ponomarenko V.A., Piskunov V.A. [5], 
Karimova A.T., Sarkulov M.N., Yesengulova M.N., Gavrina A.V. [6], Kassymova G.K., Kosherbayeva
A.N., Sangilbayev O.S., Schachl H., Cox N. [7], Kassymova K.G., Valeeva G.V., Muller O.Yu., 
Anufrieva N.V., Arpentieva M.R., Lavrinenko S.V., Dossayeva S.K. [8]); factors o f success o f human 
behavior in the process o f its socialization (Maklakov A.G. [9], Pecherkina A.A., Sinyakova M.G., 
Churakova N.I. [10], Anisimova O.A. [11]).

The resources o f the immediate environment are most often represented by the family, friends, 
reference groups, work colleagues, educational organizations (institutional resource). These resources can 
act as an additional or main reserve in achieving the person’s goals and solving life problems. They 
neutralize the influence o f destructive factors and ensure the preservation o f the professional health o f the 
person in any profession, with their positive emotions, recognition of the significance and value o f their 
“I”, a sense o f confidence in the future and predictability in life situations. The opposite effect is given by 
low social support, which in turn causes stress in the person, thereby worsening their health. With the 
complex influence o f external and internal resources, the degree o f their impact on the subjects o f the 
educational process increases significantly.

1) Higher education institutions, as an institutional resource in relation to the students, future 
teachers, have the following opportunities for organizing preventive work with the students to preserve 
individual components o f the professional health and prevent the occurrence o f professional burnout 
syndrome:

2) Focus o f the educational process on the development o f the competencies in the field o f health- 
saving, the ability to create social projects, prevention programs using health-saving technologies.

3) Correction o f students’ self-esteem levels and claims for recognition in the course o f academic 
disciplines and participation o f the students in educational activities o f the faculty, branch, city.

4) Practicing the skills to make informed decisions in difficult life situations, control their emotional 
health, not to succumb to the pressure o f the others, promptly respond to any changes in the social 
environment.

5) Involvement o f the specialists and all interested persons (teachers, psychologists, doctors) in 
preventive work to prevent the formation o f professional deformities.

6) Social partnership with educational and social organizations o f the district, city and region, whose 
activities are aimed at working with young people to create a healthy educational and developmental 
environment.

7) Using the motivational and personal potential o f the students as the people, who strive for constant 
self-development, professional self-education, and self-realization in various spheres o f life.

Results. In practice, the implementation o f these directions involves the use o f various types of 
psychological and pedagogical assistance (diagnostics, education, training, counseling, prevention) in 
the framework o f the program “Socio-psychological service “LIFE”, developed by teachers o f the 
branch o f OMSPU in Tara to prevent professional burnout and develop professional health resources o f 
students - future teachers, at the stage o f their professional training for teaching activities. This program 
is designed for the entire period o f study o f the students at the university and is built taking into account 
the peculiarities o f the age development o f the students and the organization o f their educational 
activities. We will reveal the content o f the service’s activ ities through its directions and forms o f work 
directly related to the structural components o f the students’ professional health. One o f the first areas 
of work, in which the students are included in the activities o f the service, is psychological diagnos tics 
(Glukhova T.G.) [12].

45 % o f the students show a high level o f attitude to their health: they take care o f their health for the 
sake o f pleasure and results, show a cognitive interest in this problem, spread various ways o f improving 
the body among the younger generation, and strive to create a health-saving space around them.
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55% of the students are in the “risk zone” : health care for them is just a necessity due to the 
information, received from other people on this problem, the requirements for its practical application. 
This category o f people does not pay attention to their own health and does not care about the health o f the 
others.

All this suggests that the pedagogical university should carry out purposeful educational work to 
preserve and strengthen the professional health of all subjects o f the educational process. In this regard, 
the social and psychological service “LIFE” for first -year students is working in two directions: 
psychological training and psychological education (training seminars-master classes). The trainings are 
aimed at introducing the members o f the group, developing communication skills, improving 
psychological stability and the development of cognitive processes. The theme of trainings is due, on the 
one hand, difficulties adjusting to the educational environment o f the university, the discrepancy between 
the results o f the session, the students’ expectations and the increasing volume of the educational 
information. Training seminars allow the students to master the system of the requirements and norms, to 
form the skills o f organizing independent work at the university.

At this stage o f work, children’s emotional resources are replenished, their abilities for mastering 
various types of activities are updated, and cognitive processes are developed, which once again 
emphasizes the importance o f the service’s work on the formation o f individual components of 
professional health.

From our point o f view, the main component o f professional health is value-semantic, because if  the 
teacher at the stage o f training in higher education has formed such a universal value as health, then he 
will be able to form it in his students. In this case, it should be noted that under the formation o f the value 
of “health”, we mean not only a clear knowledge o f the content of this category, but also compliance with 
this content o f behaviors. The next stage o f work within the framework o f the value-semantic component 
of professional health is the holding of the dispute club “successful teacher: health, career, and self­
development” . In the format o f a dispute club, the questions are discussed about the views o f young 
people about the modern teacher, his professional health, factors that have a negative impact on health, 
career opportunities and directions of self-development. Experience shows that discussing professional 
health issues in this form allows the youth audience to express their opinions, hear the positions o f other 
participants, and develop the ability to argue their point o f view.

Conclusion. One o f the most effective forms o f interactive learning is the panel discussion. The 
advantage o f this form of group work is to provide information on the same issue from the different sides. 
To organize a panel discussion on the activation o f the professional health resources in the framework of 
the service’s area o f work - psychological counseling, various specialists are invited to the university: 
teachers, psychologists, and doctors. The work on the formation o f various components of the professional 
health o f the students and future teachers (cognitive and motivational-behavioral) will continue in senior 
courses as the part o f various types o f practices (educational, pedagogical and industrial) and the 
implementation o f research work on this topic. Awareness o f the importance o f health-saving activities 
leads students to the desire to generalize and share their personal experience o f leading a healthy lifestyle 
through extracurricular activities and volunteer lessons with peers [13]. For example, cognitive 
extracurricular activities (the cognitive component) in the form of thematic excursions, conversations, and 
seminars provide students with an understanding of health culture. The organization o f sports events and 
physical training sessions (motivational and behavioral component) shows the importance o f performing 
physical exercises for a growing body. Project work and involvement of students to participate in various 
competitions in this direction allow you to consolidate the knowledge gained on practical experience, and 
a successful result contributes to the manifestation o f interest in the problem of health (cognitive, 
behavioral and emotional components).

Thus, a socio-psychological service “LIFE”, operating on the basis of the Branch o f OMGPU in Tara, 
as Bazhuk O.V. writes, “preserving professional health o f future teachers, based on the statements. 
Volumes that any educational impact has a holistic effect on a person, leading physiological and 
psychological (emotional, cognitive, behavioural) personality changes” [14].
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Аннотация. Макалада педагогикалык ЖОО студенттерiнiц денсаулыгын корFау мэселесi бойынша 
зерттеу нэтижелерi берiлген. Белгiленген мэселе аясында студент-жастар бiр жагынан денсаулыктыц барлык 
децгейлершщ (физикалык, психологиялык, элеуметтiк) дамуыныц терю динамикасын керсетедi, ал екiншi 
жагынан, ез денсаулыгына укыпты карайтын перспективалы элеуметтiк топ ретiнде эрекет етедi эрi жогары 
децгейде сактауга умтылады, ейткенi бул кундылык жастар емiрiнiц децгейi мен сапасын аныктайды. 
Педагогтыц кэсiби денсаулыгыныц курылымдык компоненттерi: когнитивп, мотивациялык-мшез-кулык, 
эмоциялык-ерiк, кундылык-магыналык. Олардыц негiзi ретiнде кундылык-магыналык компонент 
аныкталган.

Аталган компоненттер бiр-бiрiн езара толыктырады жэне оныц езiндiк тиiмдiлiгi мен жумыска 
кабiлеттiлiгiнен керiнетiн кез келген кэсштеп адам денсаулыгын сактаудыц максатты YДерiсi болып 
саналады. Жогары оку орнында оку YДерiсiнде кэсiптiк денсаулык компоненттерше CYЙене отырып, 
студенттердiц калыптасу барысында децгейлерi мен алып жYретiн багыттары белiнген: талапкердiц оку 
бейiнiнiц жэне ЖОО-ныц дурыс тацдауына уэждеме децгешн темендету; кэсiптiк денсаулык ерекшелiктерi 
туралы адамныц бiлiмiне денсаулык сактау саласындагы бiлiктiлiктiц жеткiлiксiздiгi; мшез-кулык 
белсендiлiгiне инерттшк пен эрекетсiздiк; ез эмоцияларын баскару кабшетше эмоционалдык саркылу; бiлiм 
беру YДерiсiнiц баска субъектiлерiмен карым-катынас орнату жэне колдау бiлiмiне туйыктылык жэне 
жасырындылык. Осы багыттар бойынша студенттердi психологиялык-педагогикалык CYЙемелдеу ЖОО-да 
кэсiби деформацияныц алдын алу багдарламасы шецберiнде жYзеге асырылады.

Осы керсеткiштердi болжау студенттерге олардыц кэсiби денсаулыгын сактау максатында кызмет етедi 
жэне дэйектi, алдын ала эсер ету ретiнде карастырылады. Педагогикалык кызметке кэсiби дайындык 
кезещнде студенттердiц кэсiби денсаулыгын камтамасыз етуге багытталган «LIFE элеуметпк-психоло- 
гиялык кызмеп» профилактикалык багдарламасы эзiрлендi. Багдарламаныц непзше ресурстык тэсiл 
алынган, ейткенi денсаулык сактау кызмеп бiлiм беру YДерiсiнiц субъектiлерiнен ресурстык камтамасыз 
етудi талап етедi. Кэсiби денсаулыкты сактау ресурстары тулганыц даму факторларымен езара ю-кимыл 
жасаганда езiнiц кайшылыгын езгерте алатын, адамныц кэсiби кызметiнiц тиiмдiлiгiне жэне оныц жалпы 
мшез-кулкына эсер ететш жеке тулгалык ерекшелiктердiц (iшкi жэне сырткы) кешенi ретiнде карасты­
рылады. Ресурстар репнде мыналар аныкталды: субъектшщ тыныс -  прш ш пн камтамасыз ететш шш, оныц 
уэждемесi, емiрлiк сайлау, жеке белсендшктщ багыттылыгы, туындайтын проблемаларды шешу; жакын 
ортаныц сырткы-ресурсы: курдастары, педагогтар, референттiк байланыстар, жогары оку орны.

Жогары оку орны студенттермен кэсiптiк денсаулыктыц жекелеген компоненттерiн сактау жэне кэаби 
даму синдромыныц туындауыныц алдын алу бойынша алдын ала жумыстарын уйымдастыру Yшiн келесi 
мумкшджтерге ие: оку-тэрбие YДерiсiнiц денсаулык сактау саласындагы кузыреттшкп дамытуга багыт- 
тылыгы; студенттердiц езiн-езi багалау децгейiн тYзету жэне оку пэндерi барысында мойындауга деген 
талаптар жэне студенттердiц тэрбиелш iс-шараларFа катысуы; емiрлiк киын жагдайларда ойластырылган 
шешiмдер кабылдау, езiнiц эмоционалдык жагдайын бакылау; кэсiби деформациялардыц калыптасуыныц 
алдын алу жумыстарына мамандарды тарту; салауатты бiлiм беру жэне дамыту ортасын куру максатында 
жастармен жумыс iстеуге багытталган бiлiм беру жэне элеуметпк уйымдармен элеуметтiк серiктестiк; 
студенттердщ туракты езiн-езi дамытуга умтылатын адам репнде мотивациялык жэне жеке элеуетш 
пайдалану. 1с жYзiнде аталган багыттарды iске асыру психологиялык-педагогикалык кемектiц эртYрлi 
тYрлерiн (диагностика, агарту, тренингтер, кецес беру, алдын алу) пайдалануды кездейдг

Cтуденттердiц кэсiби денсаулыгыныц курылымдык компоненттерiмен жэне белiнген ресурстарды 
белсендiрумен тжелей байланысты оныц багыттары мен жумыс тYрлерi аркылы кызметiнiц мазмуны 
ашылды. ЖYргiзiлген талдау барысында студенттердi денсаулык сактау кызметшщ эр тYрiне жYЙелi тYPде 
енгiзу (тренинг, панельдiк пшрталас, спор-клуб, фокус-топтар жэне т.б.), кэаби деформациялардыц алдын 
алу жэне кэаби денсаулыкты сактау Yшiн кажетп ш ш  жэне сырткы ресурстарды белсендiруге ыкпал ететiнi 
аныкталды. Cтуденттердiц барлык аталган ю-шаралар мен элеуметтiк-психологиялык кызмет жумысыныц 
тYрлерiне катысуы оларга кэсiби денсаулыкты сактауга ыкпал ететш езшщ ш ш  жэне сырткы ресурстарын 
белсендiруге мYмкiндiк бередi.
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Болашак педагог -  студенттердщ конструктивпк ресурстарынын калыптасу денгейiн багалау у™н 
кэсiби деформациянын алдын алу жэне кэаби денсаулыкты сактау багдарламасын eткiзгеннен кейiн
А.А. Деркач, А.К. Маркованын психологиялык-педагогикалык энгiмелесу эдiстемесi колданылады. Эдютеме 
нэтижелерiн талдау педагогикалык ЖОО студенттершщ 80%-да осы компоненттердiн калыптасуынын 
жогары денгешн растайды, бул студенттердi педагогикалык ЖОО-да барлык оку мерзiмiнде кызметтщ 
алдын алу багдарламасына косу кажеттшп туралы корытынды жасауга мYмкiндiк береди Багдарламанын 
ерекшелiгi шекаранын болмауы жэне педагогтын кейiнгi барлык кэсiби кызмеп бойынша оны iске асыруды 
жалгастыру мумшндт болып саналады.

ТYЙiн сездер: студент жастар, денсаулык, ресурстар, eмiр сапасы, eскелен урпак, eмiр сапасы, бшм 
беру процессi, референттi байланыстар, мотивация денгейi, оку бейiмi.

О. В. Бажук1, Л. П. Берестовская1, Л. Г. Пузеп1, С. Дырка2, Н. Л. Сейтахметова3

1 Филиал Омского государственного университета, Тара, Россия;
2Университет Вармиа и Мазуру, Варшава, Польша;

^Национальная академия наук Республика Казахстан, Алматы, Казахстан

РЕСУРСНЫЕ ОСНОВЫ ОБЕСПЕЧЕНИЯ 
ПРОФЕССИОНАЛЬНОГО ЗДОРОВЬЯ СТУДЕНТОВ

Аннотация. В статье представлены результаты исследования по проблеме здоровья сбережения 
студентов педагогического вуза. В рамках обозначенной проблемы студенческая молодёжь, с одной стороны, 
демонстрирует отрицательную динамику развития всех уровней здоровья (физического, психологического, 
социального), а с другой стороны -  выступает как перспективная социальная группа, которая бережно 
относится к своему здоровью, стремится сохранить его на заданном уровне, распространить среди 
подрастающего поколения, так как данная ценность определяет уровень и качество жизни молодёжи. 
Выделены структурные компоненты профессионального здоровья педагога: когнитивный, мотивационно­
поведенческий, эмоционально-волевой, ценностно-смысловой.

В качестве основного определен ценностно-смысловой компонент. Перечисленные компоненты взаимо- 
дополняют друг друга и представляют собой целенаправленный процесс сохранения здоровья человека 
любой профессии, выражающийся в его самоэффективности и работоспособности. Исходя из представ­
ленных компонентов профессионального здоровья в процессе обучения в вузе выделены направления 
сопровождения студентов в движении от: снижения уровня мотивации к правильному выбору абитуриентом 
профиля обучения и вуза; недостаточной компетентности в области охраны здоровья к знанию человека об 
особенностях профессионального здоровья; инертности и бездействия к поведенческой активности; 
эмоционального истощения к умению управлять своими эмоциями; замкнутости и скрытности к умению 
устанавливать и поддерживать контакт с другими субъектами образовательного процесса.

Психолого-педагогическое сопровождение студентов по данным направлениям осуществляется в вузе в 
рамках программы профилактики профессиональных деформаций. Профилактика рассматривается как 
целенаправленное, последовательное, превентивное воздействие на студентов в целях сохранения их 
профессионального здоровья. Разработана профилактическая программа «Социально-психологическая 
служба «LIFE», направленная на обеспечение профессионального здоровья студентов на этапе 
профессиональной подготовки к педагогической деятельности. В основу программы положен ресурсный 
подход, поскольку деятельность по охране здоровья требует от субъектов образовательного процесса ресур­
сной обеспеченности.

Ресурсы сохранения профессионального здоровья рассматриваются как комплекс личностных 
особенностей (внутренних и внешних), которые при взаимодействии с факторами выгорания личности, 
могут изменять свою полярность, что сказывается на эффективности профессиональной деятельности 
человека и его поведении в целом. В качестве ресурсов определены: внутренний, обеспечивающий 
жизнедеятельность субъекта, его мотивацию, жизненные выборы, направленность индивидуальной актив­
ности, решение возникающих проблем; внешний -  ресурс ближайшего окружения: сверстники, педагоги, 
референтные связи, вуз.
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Высшее учебное заведение обладает следующими возможностями для организации профилактической 
работы со студентами по сохранению отдельных компонентов профессионального здоровья и предуп­
реждению возникновения синдрома профессионального выгорания: направленность учебно-воспитательного 
процесса на развитие компетенций в сфере охраны здоровья; коррекция уровней самооценки студентов и 
притязаний на признание в ходе учебных дисциплин и участия студентов в воспитательных мероприятиях; 
отработка умений принимать обдуманные решения в трудных жизненных ситуациях, контролировать свои 
эмоциональные состояния; привлечение специалистов к профилактической работе по предупреждению 
формирования профессиональных деформаций; социальное партнерство с образовательными и социальными 
организациями, деятельность которых направлена на работу с молодёжью, с целью создания здоровой 
образовательной и развивающей среды; использование мотивационного и личностного потенциала студентов 
как людей, стремящихся к постоянному саморазвитию.

На практике реализация названных направлений предполагает использование различных видов 
психолого-педагогической помощи (диагностика, просвещение, тренинги, консультирование, профилактика). 
Раскрыто содержание деятельности службы через её направления и формы работы, непосредственно 
связанные со структурными компонентами профессионального здоровья студентов и активизацией 
выделенных ресурсов. В ходе проведенного анализа установлено, что систематическое включение студентов 
в разные виды здоровье охраняющей деятельности (тренинги, панельные дискуссии, диспут клубы, фокус- 
группы и др.), способствует активизации их внутренних и внешних ресурсов, необходимых для профилак­
тики профессиональных деформаций и сохранения профессионального здоровья. Участие студентов во всех 
перечисленных мероприятиях и формах работы социально-психологической службы позволяет им активи­
ровать свои внутренние и внешние ресурсы, способствующие сохранению профессионального здоровья.

Для оценки уровня сформированности конструктивных ресурсов студентов -  будущих педагогов, после 
проведения программы профилактики профессиональных деформаций и сохранения профессионального 
здоровья используется методика психолого-педагогического собеседования А.А. Деркача, А.К. Марковой, 
которая позволяет выявить психолого-педагогические качества и свойства студентов: профессиональную 
мотивацию и профессиональные способности. Анализ результатов методики подтверждает высокий уровень 
сформированности данных компонентов у 80% студентов педагогического вуза, что позволяет сделать 
выводы о необходимости включения студентов в профилактическую программу службы на протяжении 
всего времени обучения в педагогическом вузе.

Особенностью программы является отсутствие границ и возможность продолжения её реализации на 
протяжении всей последующей профессиональной деятельности педагога.

Ключевые слова: студенческая молодёжь, здоровье, ресурсы, качество жизни, подрастающее 
поколение, уровень жизни, образовательный процесс, референтные связи, уровень мотивации, профиль 
обучения.
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